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Zelena akcija i Mladi istra`iva~i Srbije su u rujnu 2009. godine zapo~eli projekt

„Kampanja za pobolj{anje gradskog prometa u Zagrebu i Beogradu“. Oba gra-

da bilje`e iznimno veliki porast broja automobila, {to onemogu}ava kvalitetno

odvijanje prometa te drasti~no smanjuje kvalitetu zraka. Primjerice, broj mo-

tornih vozila u Zagrebu je 2007. godine bio 25% ve}i nego samo 6 godine ra-

nije. Uz takav porast, gotovo je nemogu}e uspostaviti odr`ivi prometni sustav,

jer novoizgra|ene prometnice uskoro postanu nedostatne da prime toliki broj

automobila. Stoga se name}e zaklju~ak da je potrebno promijeniti postoje}u

politiku primarnog zadovoljenja prometne potra`nje, te primijeniti neke od

brojnih modela kojima se prometnom potra`njom mo`e upravljati.

Razlog za suradnju izme|u Zelene akcija i Mladih istra`iva~a Srbije su sli~ni

prometni problemi u Zagrebu i Beogradu te `elja da se ti problemi rije{e. Ze-

lena akcija ve} nekoliko godina provodi kampanju s ciljem uspostave odr`ivi-

jeg prometa u Zagrebu. Jedan od ciljeva ove suradnje bio je i preno{enje isku-

stva Zelene akcija na Mlade istra`iva~e Srbije, ali i ostale udruge u regiji. U ovoj

bro{uri biti }e ukratko prikazani uspjesi i rezultati ovog projekta.
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Obzirom da je promet jedan od goru}ih problema ve}ine gradova, logi~no je

da mnoge nevladine udruge u regiji `ele izmijeniti postoje}i prometni sustav

koji favorizira kori{tenje osobnih automobila. Takav sustav ima devastiraju}i

utjecaj na kvalitetu `ivota u gradovima – kako na okoli{, tako i na same sudio-

nike u prometu koji – bez obzira koriste li automobile, javni prijevoz ili bicikle

– provode iznimno mnogo vremena u prometnim zastojima. Jasno je da takvu

situaciju treba promijeniti, pa smo u okviru ovog projekta `eljeli okupiti udru-

ge iz regije koje se bave ovim problemom. Po principu „Vi{e glava je pametni-

je od jedne“ odlu~ili smo razmijeniti iskustva u vo|enju kampanja, kako bi sva-

ki od sudionika nau~io ne{to novo {to mo`e primijeniti u svom radu.

2.1. Seminar „Grad kakvog `elimo“ u Zagrebu
U sije~nju 2009. Zelena akcija je u Zagrebu organizirala dvodnevni regionalni

seminar pod nazivom „Grad kakvog `elimo“, s ciljem razmjene iskustva u vo-

|enju kampanje o gradskom prometu izme|u udruga iz Hrvatske, Bosne i

Hercegovine, Srbije i Makedonije. Osim velikog porasta broja automobile, ve-

liki gradovi iz navedenih dr`ava imaju i relativno lo{u kvalitetu javnog prijevo-

za, mali broj biciklisti~kih staza i parkirnih mjesta za bicikle, a u~estala su i sma-

njenja zelenih povr{ina zbog gradnje cestovne infrastrukture.

Na seminaru je sudjelovalo 14 ljudi iz 10 nevladinih udruga iz regije – Centar

za `ivotnu sredinu (BiH), Green Tour (BiH), OKC Abra{evi} (BiH), Yugocycling

(SR), CEKOR (SR), Mladi istra`iva~i Srbije (SR), Proaktiva (MK), Priroda i dru-

{tvo (HR), Zelena akcija (HR) i CEE Bankwatch.
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Prvi dan se sastojao od nekoliko predavanja o utjecaju prometnog sustava na

kvalitetu `ivota u gradovima te o va`nosti kvalitetnog prostornog planiranja

pomo}u kojeg se mo`e smanjiti potreba za kori{tenjem automobila. Drugi dan

seminara je bio ne{to druga~iji – svi sudionici su predstavili prometne proble-

me vlastitih gradova i kampanje koje provode njihove udruge. Na taj na~in su

svi razmijenili iskustva u kampanji te dobili ideje o mogu}im novim pravcima

djelovanja. Nakon seminara, stvorena je nova mailing lista na kojoj se nalaze

svi sudionici seminara, a koja se koristi kao alat za daljnju razmjenu znanja.

2.2. Seminar „Grad kakav `elimo – transport u Beogradu“
Nakon regionalnog seminara u Zagrebu, organizovan je nacionalni seminar o

transportu u Srbiji u Beogradu. Veliki broj predstavnika organizacija civilnog

dru{tva, predstavnici gradskih institucija i volonteri i aktivisti Mladih istra`iva-

~a Srbije u~estvovali su na jednodnevnom seminaru koji je u fokusu imao tran-

sport u Beogradu. Seminar je odr`an po~etkom marta 2009. godine. Cilj se-

minara je bio da se razmene iskustva, znanja, ideje i planovi u vezi sa transpor-

tom kao i da se pove`u nevladine organizacije, gradske institucije i druge usta-

nove za zajedni~ko delovanje na unapre|enju transporta.

Tokom seminara prezentovane su i diskutovano je o slede}im temama: Odr-

`iva urbana mobilnost; Meke mere za regulaciju saobra}aja; Deo problema i

mogu}a re{enja gradskog saobra}aja Beograda; Razvoj biciklisti~kog saobra}a-

ja u Beogradu; Uloga me|unarodnih fininsijskih institucija u razvoju sistema

transporta.

Preporuke i zaklju~ci seminara su bili brojni. Navodimo deo:

Potrebno je organizovati konsultacije sa nadle`nim i stru~nim institucijama ko-

je bi imale za cilj da se defini{e uloga NVO u procesima vezanim za transport;

Preporu~eno je da se svi akteri zala`u za promociju ekolo{ki odr`ivog saobra-

}aja (minimum zaga|enja, minimum buke);

NVO bi trebalo na sebe da pruzmu vode}u ulogu u promociji biciklizma;

Neophodno je pove}ati saradnju me|u NVO radi efikasnijeg u~e{}a u dono{e-

nju odluka;

Izuzetno je va`no napraviti „NVO – institucije“ platformu za razmenu iskusta-

va;

U cilju pove}anja vidljivosti i uticaja NVO na javnost treba pobolj{ati koordina-

ciju, nastupati jedinstveno, organizovati zajedni~ke kampanje, itd.
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2.3. Procena potreba za delovanje na polju razvoja odr`ivog urbanog
transporta u Beogradu
Mladi istra`iva~i Srbije su, uz savetodavnu pomo} Zelene akcije (Bernard Iv~i},

voditelj transportnog programa), uradili procenu potreba za delovanje NVO

na polju transporta u Beogradu.

Na po~etku procene ura|ene su dve vrste analiza: SWOT (analiza snaga, ne-

dostataka, mogu}nosti, opasnosti) transporta u Beogradu i SWOT analiza

NVO sektora, a potom i PEST (analiza politi~kog, ekomonskog, socijalnog i

tehni~kog okru`enja) transporta u Beogradu i stanja `ivotne sredine.

Mladi istra`iva~i Srbije i Zelena akcija su zaklju~ili da je, izme|u ostalog, kroz

projekte i programe potrebno:

Pove}ati vidljivost organizacija civilnog dru{tva koje se bave `ivotnom sredi-

nom i stvoriti platformu za dalju saradnju organizacija;

Promovisati koncept odr`ivog transporta i uspostaviti dugoro~nu saradnju sa

CEE Bankwatch (Mre`a organizacija u centralno-isto~noj Evropi) radi monito-

ringa investicija;

Pbezbediti konstantnu komunikaciju sa medijima, obu~iti aktiviste za komuni-

kaciju;

Promovisati kori{}enje javnog prevoza, bicikala i pe{a~enje. Usmeriti kampa-

nju u ovom pravcu;

Uraditi analizu politika vezanih za transport, uticati na donosioce odluka da

uklju~e civilni sektor u proces izrade dokumenata;

Proceniti kako i gde NVO mogu da uti~u na primenu na~ela odr`ivog urbanog

transporta u planiranju sistema transporta u Beogradu.

Ura|ena analiza i procena potreba, koja je ovde predstavljena samo u kratkim

izvodima, bi}e osnova Mladim istra`iva~ima Srbije i partnerskim organizacija-

ma u daljem planiranju aktivnosti za unapre|enje sistema transporta u Beogra-

du.            
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3.1. Akcija povodom odr`avanja „Konferencije zdravih gradova“
Uo~i slu`benog otvaranja Konferencije zdravih gradova koja se odr`ala u listo-

padu 2008. u Zagrebu, desetak aktivista Zelene akcije i udruge SOS op}ina

Gradec upozorilo je javnost i sudionike konferencije kako Zagreb nije i ne}e

biti zdravi grad sve dok se ne po~nu sustavno rje{avati glavni okoli{ni proble-

mi koji {tetno utje~u na zdravlje gra|ana. Aktivisti su na transparentima istak-

nuli pet glavnih okoli{nih problema koji utje~u na zdravlje gra|ana Zagreba i

koji su u skladu s temama konferencije, a jedan od problema je svakako pro-

met. Svake godine se u Zagrebu pojavi novih 20.000 motornih vozila, a umje-

sto da gradska vlast destimulira automobilski promet u centru grada uporno

se grade novi sadr`aji i nove gara`e u strogom sredi{tu grada koje samo pri-

vla~e dodatne automobile u centar. Sve to dodatno usporava javni prijevoz te

je tako prosje~na brzina tramvaja pala sa ve} sramotnih 14 km/h na nevjero-

jatnih 10 km/h. Biciklisti~ke staze su s druge strane malobrojne, nepovezane i

lo{e izvedene. Pje{a~ka zona Zagreba nije se pove}avala zadnjih 35 godina.

Upravo suprotno, gradska uprava je poku{ava smanjiti.
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3.2. Sudjelovanje u kampanji „Pravo na grad“
„Pravo na grad“ (PNG) je kampanja koja je nastala krajem 2006. godine s fo-

kusom na zaustavljanje projekta „Cvjetni prolaz“ koji je neprihvatljiv iz mnogo

razloga, od kojih su najva`nija 3:

– projekt donosi ru{enje dviju povijesnih zgrada na jednom od najpopularnijih

trgova u naju`em sredi{tu Zagreba – Cvjetnom trgu, te natrpava unutra{njost

bloka prekomjernom izgradnjom

– dio projekta je i gara`a s originalno zami{ljenih preko 500 parkirnih mjesta,

kasnije smanjenih na 400-tinjak. Obzirom da u zagreba~kom sredi{tu postoji

dovoljno javnih gara`a, nove gara`e bi zapravo predstavljale smetnju u prome-

tu jer bi dovla~ile dodatne automobile u centar grada u kojem ionako ve} ima

previ{e automobila

– ulazna rampa za gara`u je predvi|ena u Var{avskoj ulici, koja je trenutno pje-

{a~ka zona. Dakle, za potrebe jednog privatnog projekta se investitoru namje-

rava pokloniti javna povr{ina koja je u vlasni{tvu svih gra|ana Zagreba

U kampanji PNG sudjeluje veliki broj nevladinih organizacija, a Zelena akcija je

jedna od najanga`iranijih. U nastavku }e biti opisane samo neke od aktivnosti

u sklopu kampanje PNG, kojima je doprinio i ovaj projekt.

3.2.1.Akcija protiv izdavanja lokacijske dozvole za rampu u Var{avskoj
ulici

U studenom 2008. vodio se postupak za izdavanje lokacijske dozvole kojom

se Grad Zagreb odri~e pje{a~ke zone u Var{avskoj ulici radi ulazno–izlazne

rampe u podzemnu gara`u u sastavu projekta „Cvjetni prolaz“, ~ijom grad-

njom bi se smanjila pje{a~ka zona u gradskom sredi{tu. Zbog toga su Zelena

akcija i Pravo na grad pozvali aktiviste i simpatizere da uru~e Gradskom pogla-

varstvu dopis sa zahtjevom da se obustavi postupak izdavanja lokacijske do-

zvole kojom bi se dio pje{a~ke zone poklonio investitoru za ulaznu rampu u

„Cvjetni prolaz“. Oko 500 aktivista je do{lo uru~iti dopis, a dok su ~ekali svoj

red, hodali su oko zgrade Poglavarstva, koriste}i pje{a~ke prijelaze za prelazak

preko ulica, {to je uzrokovalo situaciju u kojoj su automobili trebali ~ekati svoj

red da pro|u dalje. Na taj na~in su aktivisti jasno dali do znanja da pje{aci tre-

baju imati prednost pred automobilima.
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3.2.2. Okrugli stol „Kakav grad `elimo?“

Okrugli stol, odr`an u travnju 2009, bio je posve}en raspravi o strategiji raz-

voja Zagreba, a na njemu je bila predstavljena publikacija „Zagreb kakvog `e-

limo“ koju je izradio Urbanisti~ki savjet Zelene akcije kao doprinos budu}oj

zagreba~koj strategiji razvoja. Urbanisti~ki savjet Zelene akcije ~ini 30-ak arhi-

tekata, urbanista, povjesni~ara umjetnosti, sociologa te prometnih i ostalih

stru~njaka. Znanje koje imaju su iskoristili za izradu publikacije koja je predsta-

vljena na ovom okruglom stolu. U publikaciji se u nekoliko poglavlja kroz ana-

lizu svih aspekata razvoja grada donosi nagla{ava potreba ravnomjernog regi-

onalnog razvoja Hrvatske, neophodnost za{tite povijesnog sredi{ta Zagreba, a

predla`e se i niz mjera za pobolj{anje gradske prometne politike, kao i za una-

prje|enje gra|ana u odlu~ivanju o prostornom ure|enju.

3.2.3. Poziv na glasanja protiv uni{tenja Cvjetnog trga
Nekoliko dana prije lokalnih izbora u Hrvatskoj, aktivisti Prava na grad i Zele-

ne akcije su odr`ali akciju u pje{a~kom dijelu Var{avske ulice kojom su poka-

zali javnosti kako }e uskoro izgledati Cvjetni trg i Var{avska. U ulici su napra-

vili improvizirano gradili{te, s gra|evinskim ogradama, pneumatskim bu{ilica-

ma i motornim pilama, prikazuju}i {to se uskoro mo`e dogoditi.

Gra|evinski radovi na projektu „Cvjetni prolaz“ stajali su ve} preko pola godi-

ne, kako bi gra|ani prije izbora zaboravili na njega. No, ukoliko se ne promje-

ni vlast u Zagrebu, koja izra`ava sna`nu podr{ku projektu, postoji opasnost da

}e bageri uskoro po~eti kopati po pje{a~koj zoni u Var{avskoj ulici i ona }e po-

stati rampa za ulaz u privatnu gara`u.

Preko 50.000 gra|ana ve} je svojim potpisom u peticiji jo{ po~etkom 2007. ja-

sno reklo ne projektu, no gradska vlast je pokazala da ga `eli omogu}iti po sva-

ku cijenu. Stoga je svaki glas za predstavnike te vlasti, ali i neizlazak na izbore

glas za uni{tavanje grada.

Ovom akcijom smo poru~ili gra|anima da iza|u na izbore i glasuju protiv onih

koji pogodovanjem omogu}uju shopping centar i gara`u kojima se privatizira

pje{a~ka zona, uni{tava povijesna jezgra grada i uzrokuje prometni kolaps.
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3.3. Europski tjedan mobilnosti
Europski tjedan mobilnosti se obilje`ava svake godine od 16. do 22. rujna u

brojnim gradovima Europe, ali i Sjeverne i Ju`ne Amerike. Cilj obilje`avanja je

naglasiti va`nost osna`ivanja odr`ivih vidova prometa, kao {to su javni prije-

voz, vo`nja bicikla i pje{a~enje, te senzibiliziranja javnosti za negativne aspek-

te prekomjernog kori{tenja automobila – pri-

mjerice, zaga|enje zraka, buku, utjecaj na zdra-

vlje, sigurnost u prometu, potro{nja energije i

klimatske promjene.Posljednji dan u tom tjednu

(22. rujna) je Dan bez automobila – doga|aj ko-

ji je zapravo stariji od Europskog tjedna bez au-

tomobila. Jo{ 90-ih godina pro{log stolje}a po~e-

le su ga obilje`avati brojne nevladine organizaci-

ja za za{titu okoli{a, `ele}i se oduprijeti rastu}im

negativnim posljedicama masovnog kori{tenja

automobila.Zelena akcija kontinuirano obilje`a-

va Dan bez automobila od 2001. godine. Kada je

idu}e godine Europska komisija proglasila cijeli

tjedan koji prethodi tom danu Europskim tjed-

nom mobilnosti, Zelena akcija se priklju~ila obilje`avanju. Svaki put odabere-

mo drugu temu, za koju smatramo da je u tom trenutku prioritetna, a 2009.

godine to su bile pje{a~ke zone.Razlog za odabir ove teme je vi{e; jedna od

njih je namjera Grada Zagreba da dio pje{a~ke zone u Var{avskoj ulici pretvo-

ri u ulazno/izlaznu rampu za gara`u u sklopu projekta Cvjetni prolaz. Drugi

razlog je nekvalitetan na~in izgradnje novih naselja gdje se ne ostavlja dovolj-

no prostora za pje{ake i boravak ljudi, ve} se zgrade natrpavaju svega nekoli-

ko metara jedna od druge. Zbog toga smo organizirali nekoliko aktivnosti s ko-

jima smo naglasili da je u procesu prostornog planiranja potrebno uva`avati ~i-

njenicu da je svaki ~ovjek prije svega pje{ak, a tek onda voza~ automobila, bi-

cikla ili korisnik javnog prijevoza. Zbog toga je vrlo bitno da pje{aci budu u fo-

kusu oblikovanja prostora.

3.3.1. Prosvjedni performance
Prva aktivnost povodom obilje`avanja Europskog tjedna mobilnosti bio je pro-

svjedni performance 18. rujna. Tada su se aktivisti Zelene akcije, nose}i ~etiri

konstrukcije automobila, pro{etali po pje{a~koj zoni u zagreba~kom sredi{tu.

Svaku konstrukciju je nosio samo jedan aktivist, `ele}i tako naglasiti veliku raz-

liku u povr{ini koju zauzima jedan automobil i jedan ~ovjek. Osim toga, bilo je

jasno koliku bi gu`vu stvorili automobili u centru grada ukoliko bi se pje{a~ka

zona ukinula, te da automobilima jednostavno nije mjesto u gradskom sredi-

{tu. Ovim performanceom smo od Grada zahtijevali da nakon 35 godina na-

pokon pro{iri pje{a~ku zonu u ovom dijelu grada.

Nasuprot nazadnom trendu smanjenja pje{a~ke zone u Zagrebu, razvijeni eu-

ropski gradovi ula`u velike napore u poticanje pje{a~kog prometa. Npr. Edin-

burg ima „Strategiju razvoja pje{a~kog prometa“ koja predvi|a ~itav niz mjera

s ciljem stvaranja ugodnog okru`enja za pje{ake. U Be~u postoji nekoliko
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stambenih naselja (primjerice Vorgartenstraße te dio Floridsdorfa) koja su iz-

razito orijentirana na gradnju kvalitetnih pje{a~kih povr{ina te, shodno tome,

minimalnom kori{tenju automobila. U tim naseljima se gradi vrlo malo parkir-

nih mjesta jer ljudi koji tamo `ive u pravilu niti ne posjeduju automobil. Nada-

lje, Kopenhagen je grad koji se mo`e pohvaliti sa Strogetom – jednom od naj-

du`ih pje{a~kih ulica na svijetu, impresivne du`ine od gotovo 2 kilometra, u

kojoj trgovine i kafi}i bilje`e veliku financijsku dobit, unato~ (ili ba{ zahvaljuju-

}i) ~injenici da im nije mogu}e pristupiti automobilom. Takav smjer razvoja vo-

ljeli bismo vidjeti i u Zagrebu.

3.3.2. Tribina „Strategija prometnog razvoja Grada Zagreba“
U ponedjeljak, 21. rujna u Novinarskom domu, Zelena akcija je organizirala

tribinu pod nazivom „Strategija prometnog razvoja Grada Zagreba“. Na tribi-

ni su u ulozi uvodni~ara sudjelovali predstavnici Grada Zagreba, Zagreba~kog

elektri~nog tramvaja, Hrvatskih `eljeznica, Arhitektonskog fakulteta, Zagre-

ba~ke {kole za menad`ment i Zelene akcija.

Na tribini su bili predstavljeni i zaklju~ci nove publikacije Zelene akcije „Kamo

putuje Zagreba~ki promet?“, gdje se osim kriti~kog osvrta na zagreba~ku pro-

metnu politiku navodi niz gradova koji su primijenili neke od brojnih metoda

uspostave odr`ivog prometa, za koje smatramo da ih je mogu}e primijeniti i u

na{em gradu.
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3.3.3. Izlo`ba i {tand
Za sam Dan bez automobila aktivisti Zelene akcije su na Cvjetni trg postavili

info-{tand s brojnim tiskanim materijalima o utjecaju prometa na okoli{. Pored

{tanda su postavili izlo`bu o va`nosti pje{a~kih zona. Na {tandu su gra|ani mo-

gli ispuniti anketu o zdravlju biciklista koja je dio istra`ivanja Hrvatskog zavoda

za javno zdravstvo. 

Osim toga, djeca su crtala svoje omiljene parkove i ostale prostore za igru, ko-

je }emo iskoristiti za neku od budu}ih izlo`bi.

3.4. Monitoring biciklisti~kih staza na Novom Beogradu
Gradska op{tina Novi Beograd, najve}a op{tina u Beogradu i u Srbiji, jedina je

koja je na teritoriji grada uspela da obezbedi uslove za razvoj biciklizma. 

To zna~i da je na teritoriji op{tine Novi Beograd izgra|eno oko 50 km bicikli-

sti~kih staza. Mo`e se ra}i da su, kona~no, stvoreni uslovi za promociju bicikla

kao prevoznog sredstva. Me|utim, u javnosti, a pogotovo na forumima i inter-

net stranama mnogih udru`enja po~ele su da se {ire negativne vesti i kritike bi-

ciklisti~kih staza.

Mladi istra`iva~i Srbije su, u `elji da se dobije pravi pregled situacije, organizo-

vali akciju monitoringa biciklisti~kih staza. Aktivisti i volonteri su kroz vo`nju

bicikala iskusili kvalitet i funkcionalnost biciklisti~kih staza. Tako|e, formirani

su posmatra~ko-fotografski timovi koji su u toku nekoliko nedelja bele`ili sve
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nepravilnosti i smetnje na biciklisti~kim stazama.

Generalno, mo`e se re}i da je najve}a smetnja funkcionisanju biciklisti~kih sta-

za ljudski faktor: ogroman broj automobila je nepropisno parkiran na bicikli-

sti~kim stazama, pe{aci koriste biciklisti~ke staze i ne ustupaju prostor bicikli-

stima, postoje nelegalni objekti koji se postavljaju na staze i drugo.

Zbog toga su Mladi istra`iva~i Srbije usmerili deo svojih aktivnosti na podiza-

nje svesti gra|ana Novog Beograda o na~inu i prednostima upotrebe bicikli-

sti~kih staza.

3.5. Akcija „Obavesti nadle`ne institucije“
U cilju unapre|enja funkcionalnosti biciklisti~kih staza, aktivisti Mladih istra`i-

va~a Srbije su organizovali akciju prijavljivanja nepravilnosti na stazama za ~iije

je re{avanje nadle`an Gradski sekretarijat za inspekcijske poslove – sektor za

saobra}ajni inspekcijski nadzor (odeljenje za puteve).

Akcija se sastojala u tome da svaki aktivista pojedina~no podnese prijavu nad-

le`nim institucijama na uo~enu i fotografisanu nepravilnost (npr. raskopane bi-

ciklisti~ke staze, postavljeni predmeti-`ardinjere na stazama, prepre~ene ili

prekinute staze...).

Rezultat akcije je bio veliki broj prijava od strane aktivista, ali i veliki broj po-

zitivnih reakcija (odnosno akcija) inspekcijske slu`be.

Mladi istra`iva~i Srbije i aktivisti nastavljaju ovu aktivnost.
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3.6 Po~etak biciklisti~ke ture kroz region – uli~na akcija u Beogradu
Grupa sastavljena od velikog broja entuzijasta, koordinisana iz Centra za `ivot-

nu sredinu u Banja Luci, po~etkom jula 2009. godine krenula je na vi{ednevni

biciklisti~ki karavan kroz zemlje Balkana (Srbiju, Makedoniju, Albaniju, Crnu

Goru, Bosnu i Hercegovinu i Hrvatsku). Cilj ove biciklisti~ke ture je bila pro-

mocija odr`ivog na~ina `ivota i bicikla kao sredstva prevoza.

Mladi istra`iva~i Srbije, Jugocikling kampanja i Zelena omladina Srbije organi-

zovali su kreativan doga|aj na ulicama Beograda u znak podr{ke po~etku bici-

klisti~ke ture. Tokom akcije apelovano je na gra|ane da smanje upotrebu au-

tomobila, smanje emisiju gasova i samim time uspore klimatske promene. Bi-

ciklisti su promotivnom vo`njom kroz centar Beograda poru~ili gra|anima da

vi{e koriste bicikle, javni prevoz ili da pe{a~e.

3.7. Evropska nedelja mobilnosti u Beogradu

3.7.1. Edukacija {kolske dece o transportu
U izabranim {kolama u Beogradu, Mladi istra`iva~i Srbije su, u saradnji sa

stru~njacima za obrazovanje EKO Centra, organizovali niz radionica o tran-

sportu i `ivotnoj sredini. U~enicima su na interaktivan na~in demonstrirani uti-

caji koje automobili imaju na `ivotno okru`enje, diskutovalo se o tome {ta sva-

ko od nas mo`e da uradi da bi Beograd bio ~istiji i zdraviji grad, kako su lokal-

ni ekolo{ki problemi povezani sa globalnim i drugo.

Reakcija dece i u~itelja, kao i direktora i pedagoga {kola, bila je jako pozitivna.
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Kao nastavak edukacije u {kolama organizovan je likovni konkurs „Moj grad

bez automobila“. Mladi istra`iva~i Srbije su imali jako te{ku ulogu: od preko

200 pristiglih radova trebalo je izabrati samo 6 koji }e biti {tampani i izlo`eni

na bilbordima u Beogradu. 

Kvalitet pristiglih radova pokazao je dobar uticaj prethodno odr`anih radioni-

ca kao i zainteresovanost {kolske dece za tematiku `ivotne sredine.

3.7.2. Dan bez automobila

Uli~na aktivnost 22. septembra uklju~ila je veliki broj u~enika osnovne {kole

„Lazar Savati}“ i osnovne {kole „Laza Kosti}“, aktiviste Mladih istra`iva~a Sr-

bije, gra|ane, aktiviste Zelene omladine Srbije, Jugocikling kampanje, pred-

stavnike gradske vlasti i veliki broj medija.

Tokom Dana bez automobila Mladi istra`iva~i Srbije su `eleli da skrenu pa`nju

javnosti na u`asavaju}u ~injenicu da je prose~an broj putnika po automobilu u

Beogradu 1.2, kao i ohrabruju}u ~injenicu da Novi Beograd ima mre`u bicikli-

sti~kih staza koje su pogodne za svakodnevnu upotrebu.

Po~etak akcije je bilo sve~ano otkrivanje pobedni~kog rada sa likovnog kon-

kursa koji je bio izlo`en na bilbordu. Nakon obra}anja zvani~nika i organizato-

ra izveden je kreativni nastup koji je pokazao prednosti kori{}enja gradskog

prevoza, kao i nedostatak racionalnog kori{}enja automobila. Usledila je pro-

motivna vo`nja biciklisti~kim stazama Novog Beograda.
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3.7.3. Beo bi bio biciklisti~ki Beograd razglednice i nalepnice
Za akciju „Beo bi bio biciklisti~ki Beograd“ i Evropsku nedelju mobilnosti Mla-

di istra`iva~i Srbije su `eleli da naprave promotivni materijal koji bi imao „upo-

trebnu vrednost“. U tu svrhu, umesto klasni~nih lifleta {tampane su razgledni-

ce na kojima je ve} upisan edukativan tekst, kao i poziv za vo`nju biciklom, a

uloga korisnika je da adresira i po{alje razglednicu i na taj na~in promovi{e ide-

ju ve}eg kori{}enja bicikala u Beogradu.

Osim razglednica, {tampane su i nalepnice Beo bi bio biciklisti~ki Beograd ~iji je

format prilago|en lepljenju na bicikl. Poznati umetnik BoB @ivkovi} je autor

ilustracija na promotivnom materijalu.

Razglednice i nalepnice izdvajamo u ovom pregledu aktivnosti kao zasebnu te-

mu, jer je njihova upotreba „stalna kampanja“. Naravno, ovaj materijal smo

koristili tokom obele`avanja Dana bez automobila, tokom radionica u {kola-

ma, ali i u mnogim drugim prilikama, kada tema skupa ili akcije nije bio tran-

sport.Poruka ovog poglavlja je da se svaki trud pri izradi dobrog promotivnog

materijala vi{estruko isplati!
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3.8. Javna tribina „Odr`ivi transport – problemi tarifnog sistema u Be-
ogradu“
Tribina je odr`ana 04. novembra 2009. godine u prostorijama Zavoda za pro-

u~avanje kulturnog razvitka, u saradnji sa EKO Centrom. Tribini su prisustvo-

vali gospodin Miroslav ^u~kovi}, ~lan Gradskog ve}a, dr Dragoljub \akonovi}

sekretar Sekretarijata za saobra}aj grada Beograda, Svetlana Stefanovi} mena-

d`er za odnose sa javno{}u Gradskog saobra}ajnog preduze}a „Beograd“, Lju-

binko Kne`evi} {ef sektora za prodaju karata Gradskog saobra}ajnog predu-

ze}a „Beograd“i Vlada Mati} koordinator projekta odr`ivog transporta Mla-

dih istra`iva~a Srbije.

Tokom javne rasprave `eleli smo da dobijemo odgovore na pitanja: Da li je bo-

lji sistem tarifiranja podsticaj za ve}e kori{}enje javnog prevoza? Da li }e ve}e

kori{}enje javnog prevoza dovesti do pobolj{anja stanja `ivotne sredine u Be-

ogradu? Koliko su gra|ani Beograda spremni da promene svoje navike i po~-

nu da se pona{aju „ekolo{ki prihvatljivije“?

Iako je kvalitet izlaganja uvodni~ara bio odli~an, diskusija na visokom nivou, tri-

bina je rezultirala generalnim zaklju~cima, a prvi od njih je bio da je potrebno

organizovati ~e{}e javne diskusije i „nau~iti“ gra|ane Beograda da u njima u~e-

stvuju. Potom, zaklju~eno je da je neophodno unaprediti me|usektorsku sa-

radnju ukoliko `elimo da postignemo konkretne rezultate. Tako|e je zaklju~e-

no da je zbog kompleksnosti problema transporta potrebno intenzivirati ak-

tivnosti na svim nivoima.

Zaklju~ci vezani za temu i odgovori na gore navedena pitanja su: bolji tarifni si-

stem je neophodan, kompleksan rad na unapre|enju postoje}eg sistema je u

toku. Sve zainteresovane strane su izrazile nadu da }e pobolj{anje tarifnog si-

stema dovesti do ve}eg kori{}enja gradskog prevoza, ali je istaknuta potreba

za dodatne aktivnosti na promociji ve}eg kori{}enja gradskog prevoza.

Tokom tribine je najavljena aktivnost gradskih vlasti na promociji ideje „U cen-

tar grada bez automobila“.

Tribina je bila od velike koristi svim u~esnicima, a Mladi istra`iva~i Srbije, pre-

poznaju}i zna~aj ovakvih de{avanja, planiraju intenzivniji rad na uspostavljanju

dijaloga na temu transporta u Beogradu.
17
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Ovaj institucionalni oblik djelovanja je izuzetno va`an, jer omogu}uje svim za-

interesiranima da sudjeluju u procesu stvaranja kona~no izgleda odre|enog za-

kona, pravilnika, prostornog plana ili bilo kojeg sli~nog dokumenta. Na `alost,

kod nas jo{ uvijek taj proces nije dovoljno razvijen. Npr. u pojedinim slu~aje-

vima se procesi javnih rasprava ogla{avaju jedino sa svrhom zadovoljenja for-

me pa oglas o po~etku javne rasprave ponekad bude objavljen samo na ogla-

snoj plo~i ili u nekim regionalnim novinama koje izlaze u drugom dijelu dr`a-

ve. Isto tako, nekada primjedbe budu ignorirane bez ikakvog razmatranja. Me-

|utim, vrlo je bitno da {to vi{e gra|ana i udruga sudjeluje u javnim raspravama

kako bi ovaj proces vremenom dosegnuo zadovoljavaju}u kvalitetu. Zbog to-

ga smo u sklopu ovog projekta intenzivno vr{ili monitoring prometnih politika

i sudjelovali u javnim raspravama zakona i prostornih planova ~ije odredbe

utje~u na promet.

4.1. Sudjelovanje u javnim raspravama u Zagrebu
Obzirom na vrlo ~este izmjene Generalnog urbanisti~kog plana Grada Zagre-

ba, razumljivo je da nam je dio aktivnosti bio fokusiran na njive analize i dava-

nje komentara, u ~emu su veliku ulogu imali ~lanovi Urbanisti~kog savjeta Ze-

lene akcije. Pored toga, dali smo komentare na Strategiju odr`ivog razvoja Hr-

vatske kao i na Plan za{tite i pobolj{anja kvalitete zraka u Zagrebu. Sudjelovali

smo i u javnoj raspravi za Studiju utjecaja na okoli{ Rekonstrukcije `i~are na Me-

dvednici, s gradnjom nove donje stanice. Na `alost, `i~ara je prestala funkcioni-

rati prije dvije godine zbog dotrajalosti, a proces izrade dokumentacije za nje-

nu rekonstrukciju napreduje vrlo sporo.

4.2. Monitoring sektorskih politika i u~e{}e u dono{enju odluka veza-
nih za transport u Beogradu
Iskustvo iz Srbije, pre svega iz Beograda, govori da je u~e{}e javnosti u proce-

su dono{enja odluka na jako niskom nivou. Nevladine organizacije koje se ba-

ve `ivotnom sredinom imaju ograni~ene mogu}nosti. Ipak postoje primeri ko-

ji su ohrabruju}i: Strategija odr`ivog razvoja Srbije i akcioni plan za primenu

strategije su done{eni uz aktivno uklju~ivanje civilnog sektora. Mladi istra`iva-

~i Srbije i CEKOR su svojim komentarima na akcioni plan Strategije odr`ivog

razvoja obuhvatili tako|e i poglavlje transporta.

U ve}ini drugih slu~ajeva (na primer: Strategija odr`ivog razvoja Beograda,
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Strategija razvoja turizma Beograda) nije postojala mogu}nost u~e{}a u dono-

{enju odluka u vezi sa ovim strate{kim dokumentima. Iako su komentari na

proces i rezultate upu}eni nadle`nim institucijama, nikakvi odgovori nisu stigli.

Trenutno, za ovako skromno i neubedljivo u~e{}e javnosti i saradnju treba

„okriviti“ kako predstavnike institucija i vlasti, tako i organizacije civilnog dru-

{tva. Nevladine organizacije koje se bave `ivotnom sredinom i koje `ele da

imaju uticaj na politiku transporta moraju da budu bolje organizovane.

U~e{}e samih gra|ana je jo{ komplikovanije i manjeg obima. Niti su institucije

nau~ene i naviknute da pozivaju gra|ane i ~uju njihovo mi{ljenje, niti su gra|a-

ni nau~eni i zainteresovani da na organizovan i produktivan na~in u~estvuju u

javnim raspravama.

Unapre|enje u~e{}a javnosti je izazov koji ostaje i na kome }e Mladi istra`iva-

~i Srbije svakako raditi u narednom periodu.
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Postoji mnogo udruga u regiji koje se bave tematikom odr`ivog prometa. Su-

radnja izme|u njih postoji, ali nije dovoljno razvijena. Primjerice, u posljednjih

10-ak godina postojalo je nekoliko mre`a udruga koje se bave obnovljivim iz-

vorima energije ili suradnjom mladih, ali nema regionalne mre`e koja se bavi

prometom. Ovaj projekt predstavlja jedan korak prema uspostavi intenzivnije

suradnje me|u udrugama i kvalitetnoj razmjeni iskustva u kampanji te zajed-

ni~kom djelovanju s ciljem unaprje|enja prometnog sustava.

Iskustvo kampanje „Pravo na grad“ u Zagrebu je pokazalo da je u kampanji ko-

ja tematizira prometnu problematiku vrlo va`no djelovati i na sustav prostor-

nog planiranja, koji je ishodi{te cjelokupnog razvoja grada, pa samim time i

prometa. U takvoj vrsti kampanje je bitno uspostaviti dobru suradnju s velikim

brojem stru~njaka razli~itog profila – arhitekata, povjesni~ara umjetnosti, ur-

banista, sociologa, ekonomista, prometnih stru~njaka... Znanje koje imaju ti

stru~njaci je ~esto od presudne va`nosti kod odr`avanja okruglih stolova ili pi-

sanja stru~nih tekstova. Op}enito, u kampanji je va`no kombinirati stru~nost i

institucionalno djelovanje s aktivizmom. Prijenos neke informacije u javnost se

uglavnom mo`e uspje{nije izvesti putem nekog performancea ili prosvjedne

akcije, nego konferencijom za medije ili priop}enjem. Dakle, treba prezentira-

ti poruku na zanimljiv i lako shvatljiv na~in, te svaki put biti originalan u orga-

nizaciji nekog doga|aja, maksimalno izbjegavaju}i ponavljanja.

U svakom slu~aju, daljnja suradnja me|u udrugama je potrebno. I Mladi istra-

`iva~i Srbije i Zelena akcija }e nastaviti raditi na tome, kako bi se postoje}a su-

radnja u budu}nosti nastavila, ali i dodatno pro{irila.

20za
k

lj
u

c~
a

k



21

Projekt „Kampanja za pobolj{anje urbanog transporta u Zagrebu i Beogradu“ 

je realizovan zahvaljuju}i podr{ci Regionalnog centara za `ivotnu sredinu 

za Centralnu i Isto~nu Evropu (REC), u okviru SECTOR programa koji je finansiran 

od [vedske agencije za me|unarodni razvoj (Sida).
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Mladi istra iva?i Srbije (MIS) su neprofitna, nevladina, nestrana?ka organizaci-

ja u koju se dobrovoljno uklju?uju mladi ljudi radi ostvarivanja zajedni?kih

interesovanja, ideja i ciljeva. Mladi istra iva?i Srbije su izrasli iz istra iva?kog

pokreta koji je nastao 1969. godine u Valjevu. Godine 1976. zvani?no su

osnovanikao mre a istra iva?kih organizacija, dru tava, klubovai sekcija,

interesno okupljenih i koordiniranih kancelarijom na republi?kom nivou. Kroz

istoriju MIS-a broj ?lanica se menjao, a pretpostavlja se postojanje preko 50

razli?itih organizacija. 90-tih godina Mladi istra iva?i Srbije napu taju formu

organizovanja po vertikalnoj hijerarhiji, u skladu sa razvojem civilnog sektora

u Srbiji. Danas MIS prestavlja organizaciju na nacionalnom nivou, koju ?ine tri

tematski razli?ita, a me?usobno povezana sektora - Mladi, Volonterski servis

Srbije, Za tita i unapre?enje ivotne sredine.Mladi istra iva?i Srbije broje

preko 3000 ?lanova, naj?e ?e mladih uzrasta 15-30 godina.Na  moto je

"MISLI VELIKO, u?ini bar malopokreni lavinu".Vizija nam je da budemo

pokreta?ka snaga za sve kojima je cilj da na a planeta bude mirnije, zdravije i

pravedije mesto.Na a misija je da putem obrazovanja, vo?eni nau?nim saz-

nanjima, doprinesemo: razvoju volonterizma i promociji njegovih vrednosti,

za titi i unapre?ivanju ivotne sredine, prmovi u?i principe odr ivog razvo-

ja,  stvarala tvu i aktivnijem delovanju mladih.Dosada smo organizovali na

stotine istra iva?kih projekata i edukativnih programa za mlade u razli?itim

oblastima dru tvenih i prirodnih nauka.
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